
Milí studenti,

v minulých měsících jste absolvovali projekt „Kreativní demokratická škola“. Každý z Vašich 
nápadů byl rozdílný a originální, a přesto měly něco společného. Všichni jste hledali, co Vaší 
obci chybí a nebo je v ní špatně (a je potřeba změnit), a všichni jste se při tom dostali do 
kontaktu s tím, co nazýváme „veřejný prostor“. Ať už jste vytipovávali vhodné uzly pro umís-
tění bezpečnostních kamer, zabývali se okolím koupaliště a nebo hledali nejlepší pozemek pro 
chybějící vybavenost (Vaše nápady na kino, airsoftové hřiště, centrum zábavy), nemohli jste 
se „veřejnému prostoru“ vyhnout.

Již brzy pojedete na výlet do Plzně, kde na Vás čeká bohatý program. Součástí tohoto pro-
gramu bude i malá urbanistická vycházka Plzní. Ptáte se proč? Protože to je přesně to, co jste 
celé měsíce, vědomě či nevědomě, dělali. Tím, že jste se zabývali vesnicí či městem - kam 
umístit kino, odkud jsou dobré rozhledy pro kamery - jste se vlastně zabývali urbanismem.

Urbanismus je pro náš život nesmír-
ně důležitý, závisí na něm, jak bu-
dou vypadat ulice, zda budou široké 
či úzké, jestli v nich budou stromy, 
parkování pro auta nebo široké chod-
níky. Určuje, zda vyrostou domy níz-
ké nebo vysoké, kde vznikne náměstí 
a kde zas park nebo hřiště. A protože 
nás takto ovlivňuje, je také na nás, 
abychom se naučili ovlivňovat jej.
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Když se to tak vezme, urbanismus vlastně hodně určuje, jak bude náš život šťastný, protože v 
dobrém prostředí se žije dobře a ve špatném zase špatně.

Brzy se tedy na Vás budeme těšit na „Výletě do Plzeňského urbanismu“, kde si o tom společně 
promluvíme, Vy nám řeknete Vaše nápady a postřehy a my Vám zase naše.

Ještě než se ale Výlet uskuteční, připravili jsme si pro Vás malý hlavolam. Jde o opačný úkol, 
než kterým jste se zabývali dosud, není tu nápad na projekt a nehledá se mu místo, ale na-
opak je tu místo, které dnes zeje prázdnotou a zanedbaností, a hledá se mu náplň.

Tím místem je náměstí Emila Škody v Plzni. Naše otázky jsou:

- Jakou funkci by podle Vás měl prostor plnit?
- Umístili byste tam stavbu či něco jiného? Pokud ano, jakou by měla mít náplň?
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Na této stránce se dozvíte základní informace o místě, abyste o něm mohli přemýšlet:

Tato část Plzně - Jižní Předměstí - začala být zastavována až před první světovou válkou. Na 
místo se přesunuly Škodovy závody, které měly původní továrnu jinde, a přímo tam, kde to 
dnes nazýváme „náměstím Emila Škody“, bylo ředitelství závodů. To bylo zničeno při náletu 
na konci druhé světové války. Za první republiky bylo na místo plánováno rozšíření Husova 
náměstí, později zástavba normálními městskými bloky s malým veřejným prostorem před bu-
dovou ředitelství. Po válce už budova nebyla obnovena a vzniklo místo ní „náměstí“, které se 
na přelomu 60. a 70. letech přeměnilo na parkoviště. V okolí pak nebyly dostavěny plánované 
městské bloky, naopak, během socialismu stavby chátraly a byly demolovány. Největším zása-
hem bylo umístění autobusového nádraží, kterému padlo za oběť několik bloků.

V současnosti je z místa neutěšený prostor mezi dvěma branami do Plzně - bránou autobuso-
vého nádraží a 1. bránou Škodovky. Co s ním?
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Mapy Plzně s vyznačením dneš-
ního „náměstí“ a historická 
mapa z roku 1912. Autobusové 
nádraží je na ortofotomapě na-
hoře, Škodovy závody dole.
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Fotografie z místa: Škodovy závody, parkovi-
ště, autobusové nádraží, půlblok domů.

Připravili: Marek Sivák a Irena Ellis (2011) | Škoda Plzně - www.skodaplzne.czIn
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